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رئیس جمهور با قدردانی از همراهی مردم و تلاش کادر 
بهداشــت و درمان در کاهش آسیب های کرونا، بر ضرورت 
حفظ و تقویت این روند با تاکید مضاعف بر رعایت شــیوه 
نامه های بهداشتی و تداوم کنترل های دقیق و هوشمند بویژه 

در مرزهای کشور تاکید کرد.
به گزارش ایسنا،  سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه 
ســتاد ملی مقابله با کرونا اقدامات انجام شــده در ماه های 
اخیر برای صیانت از جــان مردم و افزایش ایمنی در مقابل 
ویروس کرونا را بسیار ارزشمند ارزیابی و با قدردانی از همه 
دست اندرکاران، اظهار داشت: بازگشایی هوشمند، تحرک و 
نشاط را به جامعه برگرداند، اما برای صیانت از جان مردم لازم 
است همچنان رعایت دستوالعمل های بهداشتی توسط مردم 

و دستگاه های متولی مورد تاکید جدی باشد.
رئیسی با تاکید مجدد بر ضرورت توجه مضاعف به کنترل 
تردد از مرزهای کشور، گفت: صیانت از جان و سلامتی مردم 
ایجاب می کند که تردد افراد از مرزها بویژه از کشورهایی که 
احتمال سرایت بیشتری وجود دارد، با دقت و جدیت کنترل 
شود؛ البته محدودیت هایی که در این زمینه اعمال می شود 
به گونه ای باشد که برای تردد ضروری مردم مشکلی ایجاد 

نکند.
 رئیسی با تشکر از همراهی و اعتماد مردم در رعایت شیوه 
نامه های بهداشتی اظهارداشــت: امروز مردم بخوبی اطلاع 
دارند که با رعایت اصول بهداشــتی می توان از آســیب های 
بعدی شــیوع بیماری کرونا جلوگیری کرد و در این راســتا 
دولت کاملا به ارزش همراهی و همدلی مردم واقف اســت و 
تلاش های خود را برای صیانت از جان مردم همچنان با قوت 

ادامه خواهد داد.
همچنین سید ابراهیم رئیسی بعد از ظهر جمعه در ادامه 
برنامه های سفر به استان یزد ضمن تسلیت به مناسبت ایام 
سوگواری فاطمه زهرا)س( گفت: این مملکت نشان فاطمی 
دارد و در این استان نیز در هر کوی و برزن نشانه های عشق 
مــردم به حضرت صدیقه طاهره)س( دیده می شــود و این 

هویت اصلی این استان است.
رئیس جمهور در تایید سخنان یکی از سخنرانان جلسه 
گفت: تحولات استان باید با توجه به فرهنگ و آداب و رسوم 
و اصالتی باشــد که یزد از آن برخوردار اســت و آن اصالت 

نباید گم شود.
رئیسی توســعه یافتگی را برای یزد یک ضرورت دانست 
و افزود: مردم یزد با برخــورداری از ایمان قوی، اراده جدی 
برای پیشرفت دارند و امروز محور تلاش، فعالیت، کارآفرینی، 
ســرمایه گذاری و اقدامات توسعه ای در هر جای دنیا، با نگاه 
فرهنگــی متکی بر ایمان قوی اســت که باید پاســدار این 

فرهنگ بود.
وی بــا تجلیل از علمای بزرگ اســتان از جمله حضرت 

آیــت الله وافی یــزدی، صاحب عروه، شــهید صدوقی و نیز 
مؤسس بزرگ حوزه علمیه قم و همچنین سرداران و چهار 
هزار شهید استان که هزار دانش آموز شهید جزو آنها هستند، 
خاطرنشان کرد: این ها دست پروردگان مدرسه عشق هستند 
و خانواده های شــهدا، مادران شهدا و همسران جانبازان که 

از همسران شان پرستاری می کنند؛ حقیقتاً قهرمان هستند.
رئیس جمهور با اشاره به توصیف رهبر معظم انقلاب از یزد 
با تعبیر دارالعباده و دارالعلم، گفت: همین سه واژه  »قنوت، 
قناعت و قنات« که برای معرفی استان گفته می شود، نشانه 
این اســت که مردم یزد فعالیت، تلاش، تولید، کار و روحیه 

قناعت خود را از دین خود فراگرفته اند.
رئیسی رتبه برتر یزدی ها در حوزه های مختلف را نتیجه 
فرهنگ اصیل آن دانســت و افــزود: آوازه ویژگی های مردم 
یزد از اســتان و مرزهای کشور فراتر رفته و اگر کسی جایی 
خصوصیات سختکوشــی، پرکاری و قناعت را باهم داشته 

باشد، او را به فرهنگ یزد نسبت می دهند.
رئیس جمهور با طرح این پرســش کــه چه باید کرد تا 
همه ظرفیت های استان به کار گرفته شود؟ اظهار داشت: رفع 
مشکلاتی که برخی عزیزان به آنها اشاره کردند، دست یافتنی 
است و روحیه خلاقیت و ابتکار جوانان یزدی در دوران دفاع 

مقدس گواه آن است.
رئیســی گفت: در بودجه ۱۴۰۱ و در سیاست های دولت 
بنا داریم اختیارات بیشتری به استانداران بدهیم و برای مثال 
صندوقی در استان ایجاد می شود تا برخی منابع از جمله حق 
مالکانه معادن یا مازاد مالیاتی که در استان کسب می شود، یا 
درآمدهای ناشی از فروش اموال مازاد دولت به این صندوق 

واریز شود. تنخواه اســتان نیز می تواند در این صندوق قرار 
گیرد و با تعیین اولویت بــرای اتمام پروژه های نیمه تمام و 

ایجاد اشتغال به کار گرفته شود.
رئیس جمهور گفت: اختیار این صندوق در دست استاندار 
خواهد بود تا هر روز لازم نباشد برای تامین منابع به تهران یا 

به سراغ سازمان برنامه و بودجه برود.
وی درباره توجه به محرومان در دولت ســیزدهم گفت: 
اقدامات دولت و دستگاه های اداری حتما باید دارای پیوست 
محرومیت زدایی باشــد و مهم تر از آن باید پیوســت عدالت 

داشته باشد.
رئیس جمهور تاکید کــرد: تصمیمات مان باید عادلانه و 
در جهت رفع فقر، به ویژه فقر مطلق باشد و جزو برنامه های 
کوتاه مدت دولت اســت که فقر مطلق را در کشور ریشه کن 
کنیم. آنچه به عنوان زیر خط فقر هم عنوان می شــود بحث 

دومی است که برای آن هم باید تلاش کرد.
رئیسی درباره زنان تحصیلکرده جویای کار در استان یزد 
که آمار قابل توجهی دارد، اظهار داشت: این مسئله را با آقای 
استاندار دنبال می کنیم و کارگروهی در این زمینه تشکیل 
شــده که باید فعال تر عمل کند تا بتواند زمینه ای برای رفع 
مشــکل اشــتغال زنان تحصیل کرده و به ویژه آن دسته که 

سرپرست خانوار هستند، فراهم کند.
وی با اشــاره به بازدید از یکی از مزارع انرژی خورشیدی 
گفت: استفاده از انرژی ها نو و پاک، یک ضرورت است و یزد 
می تواند قطب تولید انرژی خورشیدی کشور و منطقه باشد.

رئیس جمهور همچنین با اشــاره به ظرفیت های یزد در 
عرصه گردشــگری تاریخی، فرهنگی و سلامت خاطرنشان 

کــرد: در یــزد زیرســاخت های خوبی از جملــه در حوزه 
گردشگری ایجاد شده که لازم است این زیرساخت ها کامل 
شود و بخشی از بازدید امروز من هم برای توسعه گردشگری 

بود.
رئیسی با اشــاره به ظرفیت های یزد برای بهره مندی از 
اقتصاد گردشگری، اقتصاد دیجیتال، اقتصاد معدن و اقتصاد 
کشاورزی گفت: کارهای خوبی در عرصه های مختلف انجام 
شــده اما با توجه به ظرفیت ها، جا دارد کار بیشتری صورت 

گیرد.
رئیــس جمهور به برنامه دولت برای ســاخت ۴ میلیون 
مسکن در مدت چهار سال اشاره کرد و اظهار داشت: دولت 
در همــه زمینه ها نقش هدایت، حمایــت و نظارت خواهد 
داشــت و در عرصه ساخت مســکن، صنعت و کشاورزی، 
بخش خصوصی وارد میدان می شود که در دستور کار دولت 

سیزدهم است.
رئیسی با بیان اینکه فعالیت های دانش بنیان با محوریت 
دانشــگاه ها و نهادهای مالی حامی، و نیز رونق یافتن دوباره 
صنعت نساجی در یزد از برنامه های دولت است ، تصریح کرد: 
یزد همواره در صنعت نســاجی نــام آور بوده اما فعالیت این 

صنعت در کشور و در یزد دچار آسیب شده است.
رئیس جمهور گفت: امروز از یک کارخانه نساجی در یزد 
بازدید کردیم که یک بانک از سال ۹۲ تا امروز این کارخانه 
را معطل گذاشته است در حالی که اگر بانکی کارخانه ای را 
تملک می کند باید آن را فعال نگه دارد و حتی اگر کارخانه 
نیمه فعال است، باید آن را فعال کند و اگر به هر دلیل امکان 

اداره کردنش را ندارد، باید آن را واگذار کند.
رئیسی تاکید کرد: بانک های دیگر هم که دارایی هایی را 
تملک کردند، باید آنها را فعال کنند و به هیچ عنوان این وضع 

را نمی پذیریم که ثروت عظیم ملی معطل بماند.
آیت الله رئیســی درباره مشکل کمبود آب گفت: مشکل 
کمیود آب در یزد مسئله امروز و دیروز نیست و مسئله آب 
یک بحث کلان کشــوری است و با توجه به کاهش نزولات 
آســمانی معتقدیم منابع موجود آب را باید مدیریت کرد و 
معتقدیم با مدیریت صحیح منابع آبی و تقســیم عادلانه و 
مشارکت مردم، می توان مشکل کم آبی را در یزد، اصفهان و 

استان های همجوار حل کرد.
وی گفت: برنامه ای طراحی شده است تا در مدت کوتاهی 
مسئله آب یزد برطرف شــود و البته این برنامه بخش های 
میان مدت و بلند مدت هم دارد که در دســت اقدام است. 
رئیس جمهور افزود: مشــکل با اجرای برنامه کوتاه مدت به 
طور کامل برطرف نمی شود و نیاز به کار طولانی مدت داریم، 
اما رفع مشکل کمبود آب به طور جدی در دستور کار دولت 
قرار دارد و آقای استاندار نیز از ابتدای مسئولیت رفع مشکل 

آب را در اولویت کار خود قرار داده است.

مورد عجیب دانشگاهیان بیکار
ادامه از صفحه 1

از ســوی دیگر آمار داوطلبان کنکور ارشد و دکتری دانشگاه ها نسبت به یک 
دهه پیش رشــد قابل توجهی داشته است که این نشان دهنده این است که فارغ 
التحصیلان کارشناسی به دلیل نداشتن شرایط کاری مناسب به سمت گذراندن 
تحصیل در مدارج بالاتر رفته اند اما دریغ که این اقبال به ادامه تحصیل، به افزایش 
هزینه، اتلاف وقت و فرصت سوزی بیشتر منجر می شود.  نهایتا کار به جایی رسیده 
که این سال ها از افزایش آمار فارغ التحصیلان دکتری سخن گفته می شود؛ فارغ 
التحصیلانی که در کشــورهای دیگر به عنوان متخصصان فن، ارزش و اعتباری 
بیش از اندازه دارند. افق و دورنمای این وضعیت، زمانی نگران کننده تر می شــود 
که براساس گفته یکی از مسئولان سابق وزارت علوم، بدانیم که هر ساله 3۰ هزار 

دانش آموخته مقطع دکترا به بیکاران کشور افزوده می شود.
با این تفاصیل آیا وقت آن نرســیده است که مسئولان فکری برای پایان دادن 
به مدرک گرایی کنند؟ آیا نباید حداقل در کارشناسی ارشد و دکتری، شرایطی را 
فراهم آورد که اولا فقط کسانی که واقعا توانایی علمی ورود به این مقاطع را دارند 
جذب شوند و ثانیا ظرفیت قبولی هر رشته با توجه به بازار کار آن در کشور تعیین 
شــود و ثالثا  آموزش علمی این دانشجویان به اندازه ای باشد که فارغ التحصیل 

دارای علم، تخصص و مهارت های لازم باشد؟!

سرمقاله

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

برای صیانت از جان مردم بر تردد از مرزها با جدیت نظارت شود

روابط عمومی شــورای نگهبان توضیحاتی درخصوص 
بودجه پیشنهادی این شورا برای سال ۱۴۰۱ منتشر کرد.

به گزارش ایســنا، متن اطلاعیه شورای نگهبان در این 
باره به شرح زیر است:

طی روزهای اخیر و پس از انتشــار لایحه پیشــنهادی 
دولت در خصوص بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشور و جداول 
و ضمایم آن نکات تحلیلی و تبیینی متعددی در خصوص 
بودجه نهادهای مختلف و میزان افزایش آن در رســانه ها و 
فضای مجازی مطرح گردید و شــبهاتی را در افکار عمومی 

پدید آورد.
یکی از نهادهایی که بودجه پیشنهادی دولت در خصوص 
آن مورد تحلیل و ارزیابی برخی رسانه ها قرار گرفت شورای 
نگهبان بود تا جایی که تعدادی از رســانه ها افزایش بودجه 

این نهاد را شدید و تا ۲3 درصد اعلام نمودند.
این در حالی اســت کــه تحلیل اعــداد و ارقام بودجه 
پیشــنهادی دولت حکایت از واقعیتی متفاوت دارد چرا که 
بودجه لایحه ای کاملا تخصصی بوده و کشف اعداد و ارقام 

مرتبط با دستگاه ها و نهادهای حاکمیتی در بودجه نیازمند 
توجه دقیق به همه ی متون و اسناد مرتبط با لایحه بودجه 

همانند ماده واحده و تبصره ها، جداول و پیوست ها است.
با رویکرد کارشناســانه به لایحه ی پیشــنهادی بودجه 
۱۴۰۱ می توان گفت که مجموع بودجه پیشــنهادی برای 
شورای نگهبان در سال ۱۴۰۱، ۲۷۷ میلیارد تومان می باشد 
کــه ناظر بر وظایف و فعالیت های مســتمر و دائمی اعم از 
هزینه ای، عمرانی و پژوهشی شورای نگهبان در نظر گرفته 

شده است.
این در حالی اســت رقم مصوب مجلس شورای اسلامی 
برای شــورای نگهبان در قانون بودجه ۱۴۰۰ کل کشــور 
۴۹۱ میلیارد تومان متشــکل از 33۱ میلیارد تومان برای 
فعالیت های دائمی شــورای نگهبان و ۱۶۰ میلیارد تومان 
ناظر بر وظیفه نظارت بر انتخابات های سال ۱۴۰۰ )ریاست 
جمهوری، میان دوره ای مجلس شــورای اســلامی و میان 
دوره ای مجلس خبرگان رهبری( بوده است. به عبارت دیگر 
بودجه شــورای نگهبان در ســال آینده بیش از ۴۰ درصد 

کاهش خواهد یافت. عمده تریــن علت این کاهش، حذف 
ردیــف بودجه ای ناظر بر نظارت بر برگــزاری انتخابات در 
ردیف های متفرقه بودجه )۱۶۰ میلیارد تومان( می باشد که 
با توجه به عدم برگزاری انتخابات در سال ۱۴۰۱ این ردیف 

حذف گردیده است.
در ایــن خصوص بایــد بیان نمود که وظایف شــورای 
نگهبان علاوه بر بررســی و تطبیق مصوبات مجلس شورای 
اسلامی و اساســنامه های دولتی با شرع و قانون اساسی و 
همچنین پاســخ به استعلامات شرعی دیوان عدالت اداری، 
در فرآینــد نظارت بر انتخابات نیز به دو بخش فعالیت های 
مستمر همانند تهیه زیرســاخت های نظارت بر انتخابات، 
آموزش شــبکه نظارتی انتخابات، دفاتر نظارت بر انتخابات 
در مناطق مختلف کشور و ... و فعالیت های غیرمستمر که 
صرفا در ســال های برگزاری انتخابات موضوعیت می یابد، 

تقسیم می شود.
از آن جا که بودجه ســالانه کل کشور در ایران مبتنی بر 
عملکرد، تنظیم و تصویب می شود، بودجه ی سالانه شورای 

نگهبــان هم به دو بخش بودجه انطباق مصوبات با شــرع 
و قانون اساســی و نظارت بر انتخابات تقســیم می شود. بر 
همین اســاس بودجه ی فعالیت های مستمر حوزه نظارت 
بــر انتخابــات در قوانین بودجه ی هر ســاله و ذیل ردیف 
شــورای نگهبان در نظر گرفته می شود در حالی که ردیف 
فعالیت های غیرمستمر به عنوان بودجه متفرقه انتخابات و 
فقط در سال های برگزاری انتخابات پیش بینی می شود؛ این 
بدان معناســت که از عنوان برنامه نظارت بر انتخابات هم 
در بودجه ســالیانه و هم در بودجه سال برگزاری انتخابات 
اســتفاده می گــردد. از این رو با عنایت بــه عدم برگزاری 
انتخابات در ســال ۱۴۰۱، این امر در لایحه ی پیشنهادی 
بودجه ۱۴۰۱ نیز حذف گردیده است. علاوه بر این، بودجه 
شورای نگهبان در برخی بخش های دیگر همچون حوزه ی 
پژوهشی نیز دســتخوش تغییر و کاهش جدی بوده است 
که نشان دهنده  خلاف بودن ادعاهای مطرح شده می باشد. 
بر این اساس می توان گفت ادعای افزایش شدید بودجه ی 

شورای نگهبان فاقد وجاهت است«.

معاون اول قوه قضائیه گفت: با دســتور حجت الاسلام و 
المســلمین اژه ای شعب تخصصی رسیدگی کننده به جرائم 
سیاسی با حضور هیات منصفه به کلیه مراکز استانها گسترش 

پیدا کرد
مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: یکی از اقدامات ارزنده 
و تحولی دســتگاه قضا که در ســال ۹۹ عملیاتی شد، آغاز 
دادگاه های رســیدگی به جرائم سیاسی در تهران بود. قانون 
جرم سیاســی در تاریخ ۲۹ اردیبهشت سال ۹۵ به تصویب 
مجلس شورای اسلامی و نیز به تایید شورای نگهبان رسیده 
بود، اما نسبت به تدوین و صدور بخشنامه اجرایی ناظر بر آن 
اهتمام نشده بود تا اینکه در تاریخ ۱۷ خرداد ۹۹، بخشنامه 

آیت الله رئیســی ریاست وقت قوه قضائیه در خصوص »لزوم 
اجرای عدالت و رسیدگی منصفانه به اتهامات مرتکبان جرائم 
سیاسی« ابلاغ شد و با اســتقبال محافل و فعالان حقوقی، 

سیاسی و رسانه ای مواجه شد.
در دوره تحول و تعالــی قضایی اما بنا بر تاکیدات مؤکد 
حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای، امر برگزاری 
دادگاه های رسیدگی به جرائم سیاسی و مطبوعاتی با جدیت 

و اهتمام بیشتری دنبال و پیگیری شد.
در همین راســتا طبق اعلام حجت الاسلام و المسلمین 
مصدق معاون اول عدلیه با گذشــت ۵ مــاه از دوره جدید 
قوه قضائیه در راستای دســتور حجت الاسلام و المسلمین 

اژه ای عملیاتی کردن مواد 3۰۵ و 3۵۲ قانون آیین دادرسی 
کیفری و اجرای بند یک بخشنامه »نحوه اجرای قانون جرائم 
سیاسی« مبنی بر تشــکیل دادگاه های رسیدگی به جرائم 
سیاسی، در حال حاضر برگزاری دادگاههای جرائم سیاسی با 
حضور هیات منصفه که پیش از این منحصر به تهران بود هم 

اکنون به کلیه استانها گسترش پیدا کرده است.
 بر اساس این گزارش هم اکنون تمامی دادگستری های 
کل اســتان های کشور نسبت به فعال سازی شعب تخصصی 
رسیدگی کننده به جرائم سیاسی با حضور هیئت منصفه اقدام 
به عمل آورده اند. صاحبنظران حقوقی و سیاسی تشکیل این 
دادگاه هــا را گام بلندی در راســتای اهداف نظام جمهوری 

اسلامی و نیز از اقدامات قوه قضائیه در پیشبرد عدالت قضایی 
و صیانت از حقوق عامه تلقی می کنند.

به طور کلی، جرایم سیاسی چهار ویژگی و مشخصه دارند 
که آن ها را از جرائم امنیتی، منفک می کند؛ ویژگی اول اینکه 
در ماده ۲ قانون جرم سیاسی تصریح شده باشند؛ ویژگی دوم 
اینکه با انگیزه اصلاح امور کشــور ایراد شده باشند؛ ویژگی 
سوم اینکه علیه مدیریت و نهادهای سیاسی یا سیاست های 
داخلی یا خارجی کشــور ارتکاب پیدا کرده باشند و چهارم 
اینکــه مرتکب آن قصد ضربــه زدن به اصل نظام جمهوری 
اسلامی را نداشته باشــد. این ویژگی ها، جرایم سیاسی را از 

جرایم امنیتی تفکیک می کند.

:یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
نمایندگان با بدنه جامعه در ارتباط هســتند و مشــکلات 
حوزه های انتخابیه را مشاهده می کنند اما دوستانی انتظار 

دارند صدایی از مجلس بلند نشود.
محمــود صادقی ، دربــاره این که این روزها از ســوی 
دولتمردان مطرح می شــود که باید به وزرا و کابینه مهلت 
داده شــود و این درحالی اســت که در مجلس هســتند 
نمایندگانی کــه این روزها نقد به دولت دارند که در انجام 
برخی امور کوتاه مدت هم ضعف هایــی وجود دارد، گفت: 
علیرغــم اینکه می دانیــم مجلس یازدهم چگونه شــکل 
گرفت و قبل از انتخابات ریاســت جمهوری بالای ۲۰۰ نفر 
از نمایندگان نامه امضا کردند که آقای رئیســی کاندیدای 
این دوره از انتخابات شــود؛تلقی ایــن بود مجلس یازدهم 
با دولت همسو است و شاید هم تلاش هایی برای یکدست 
شدن قوای سه گانه صورت گرفت و انتظار هم این بود که از 

مجلس صدایی بلند نشوند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: نمایندگان به دلیل آن که با بدنه جامعه ارتباط دارند 
و به حوزه های انتخابیه رفت و آمد دارند، مشــکلات مردم 
را می بینند و می شنوند و این طبیعت مجلس است و بیان 
می کنند؛ ولو یک مجلس کاملا همسو هم باز یک صداهایی 
باید از آن بلند شــود اما ظاهرا دوســتان انتظار دارند در 

همین مقدار حداقلی هم صدایی از مجلس شنیده نشود.
وی ادامــه داد: بعضــی از تحلیل هــا ایــن اســت که 
می خواهند یک نمایشــی از تکثر آرا برگزار کنند مبنی بر 
این که در مجلس حرف هایی هم زده می شــود. به شخصه 
ایــن صحبت ها را قبول ندارم چرا که نســبت به بعضی از 

نمایندگانی که انتقاد کردند، تا حدی شناخت دارم.

صادقی تاکید کرد: ظرفیتی که مجلس دارد این اســت 
که خوشبختانه علیرغم همه تنگناها و محدودیت هایی که 
وجــود دارد، حداقل باید انتقادات را بیان کنند، اما عجیب 
این اســت دولتی که با شــعار شــفافیت و حل مشکلات 
معیشــتی مردم بر سرکار آمده اســت و خودش را دولت 
مردمی می داند، نقدهــای حداقلی مجلس را نتواند تحمل 

کند.
وی با اشــاره به اینکه نمایندگان خــواه ناخواه درگیر 
مشــکلات معیشتی مردم هســتند، گفت: وضعیت فعلی 
نشــان دهنده آن اســت کــه هرچه رو به جلــو می رویم 
انتظــارات زیادی که برانگیخته شــده اگــر از این دولت 
عملی نشود، طبیعتا صدای نقدها از مجلس بیشتر شنیده 
می شــود اما آیا این که شکاف زیادی بین دولت و مجلس 
به وجود می آید را آنچنــان قابل پیش بینی نمی دانم زیرا 
بستگی دارد به این که چگونه این موضوع پیش بینی شود 
و فکــر هم می کنــم مدیریت کنند و نگذارند به شــکاف 

زیادی منجر شود.
صادقــی درباره این که مطرح می شــود نمایندگان قبل 
از مطرح کردن سوالات شــان از تریبون مجلس آن ها را در 
کمیسیون ها مطرح کنند، آیا مطرح کردن این گونه مسائل 
از ســوی نمایندگان با ذات نمایندگــی می خواند یا خیر 
گفت:  سوالات را می شود در کمیسیون هم پیگیری کرد و 
جلسات کمیسیون ها برای سوالات پیش بینی شده است اما 
مجلس یک ویژگی اش این است که نمایندگان طبق اصل 
قانون اساسی آزاد هستند از تریبون حرف هایشان را بزنند 
و این که نطق نمایندگان از رادیو پخش شود، معنایش این 
است که نباید محدودیت ایجاد کنند و چنین گفته هایی با 

فلسفه وجودی مجلس سازگار نیست.

این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی درباره شکل 
اعتراضات مردم با موضوع مشکلات معیشتی گفت:  وضعیت 
معیشــتی مردم وضعیت بی سابقه ای پیدا کرده است. آقای 
رئیســی در زمان انتخابات با تبلیغاتی که برای حل فوری 
مشــکلات مردم انجــام داد، انتظارات را بالا بــرد. حالا با 
گذشــت مدتی که از روی کار آمدن دولت آقای رئیســی 
می گذرد، به وعده ها عمل نشــده و همچنان این مشکلات 

پابرجاست و حتی تشدید هم شده است.
وی ادامه داد:  مشــکلات ســوءمدیریتی در چهار دهه 
گذشته وقتی روی هم انباشته شد، مردم را به ستوه آورد. 
یکی از مشــکلات شــتاب تورم اســت. هرچقدر حقوق ها 
افزایش یاید، اقشار مختلف مردم مثل فرهنگیان، کارگران 
که می توان به آن ها اشــاره کرد عقب می مانند. در دولت و 
مجلس قبل حل مشــکلات معیشتی مردم، در دستور کار 
بــود اما مجلس فعلی بــا دادن وعده هایی مثل حل کردن 
کردن ســریع مشکلات مردم می خواســتند که آن را حل 

کنند که دادن این وعده ها به افزایش مشکلات دامن زد.
این نماینده پیشــین مجلس شــورای اســلامی افزود: 
مشکلات در محیط زیست به خصوص در حوزه آب ناشی از 
سوءمدیریت بود، در کشوری که امروز به یکی از کشورهای 
کم آب دنیا تبدیل شده به جای اینکه از علم روز برای حل 
مشکل اســتفاده کند، با روش جا به جا کردن آب که یک 
روش منسوخ شده است، خواستند مشکل را حل کنند که 
این مشکلات را به وجود آورد. در دنیا طریقه استفاده از آب 
شرب، برای کار صنعتی و کشاورزی مسیرهای جداگانه ای 
دارد کــه در اینجا به طور مثال یک راه قانونی برای اصلاح 
الگوی کشت گذاشتیم که کارساز نبود. در جاهایی که آب 
زیاد بود برخی نمایندگان مجلس، وزرا یا مسئولان محلی 

سعی داشتند که این امکانات را به سمت خودشان بکشانند. 
صادقی درباره حق اعتراض های معیشــتی مردم گفت: 
بروز مشــکلات باعث می شــود تا مردم دست به اعتراض 
بزنند. مردم حق دارند مشــکلات خود را از طریق اشکال 
مختلف از جملــه برگزاری اجتماعــات و راهپیمایی   که 
در اصل ۲۷ قانون اساســی آمده، بیان کنند. اما این نگاه 
به حاشــیه رفته است. حتی قانون اساســی، اعتراضات را 
مشــروط به اخذ مجوز نکرده امــا الان باید برای برگزاری 
راهپیمایــی درخواســت مجــوز کرد که عمومــا هم این 
مجوزها را وزارت کشــور که متولی این امر اســت، صادر 
نمی کند. نماینده پیشــین مجلس در پاســخ به این سوال 
که بودجه ۱۴۰۱ بر اســاس تحریم بســته شده و با اعلام 
اینکه مشــکلات معیشتی قرار نیست با تحریم گره بخورد 
باید چه راهکاری تعریف کرد تا تاثیر کمتری بر معیشــت 
مردم داشــته باشد، گفت:  ما مشکلات فراوانی در ساختار 
نظام بودجه ریزی داریم. یکی از این مشکلات، وجود تورم 
مزمن در کشور اســت. تورم زندگی مردم را بسیار مختل 
کرده است. به طور کلی باید گفت که منابع ما با مصارفمان 
نمی خواند. خود دولت اولین مصرف کننده است. اگر قرار 
اســت بودجه ای بر اساس تحریم بسته شود باید بر اساس 
بودجه هزینه های دولتی باشد.  مثلا به مجلس یازدهم نگاه 
کنید ببینید که چقدر بودجه ســازمان های دولتی افزایش 
یا کاهش پیدا کرده است. یک سیستم بودجه ریزی ایجاد 

شده و کنترل چندانی هم روی آن صورت نمی گیرد. 
وی تصریح کرد: نکته ای که باید به آن اشاره شود، وجود 
دســتگاه های عریض و طویل در برخی از نهادهاســت که 
نظارتــی بر آن وجود ندارد. متاســفانه روز به روز نهادها و 

دستگاه های بدون کارآمد تشکیل می شوند. 

توضیحات شورای نگهبان درخصوص بودجه ۱۴۰۱ این نهاد

معاون اول قوه قضائیه:

شعب رسیدگی  به جرائم سیاسی به مراکز استان ها گسترش پیدا کرد

محمود صادقی:

دولتی ها همین انتقادهای حداقلی مجلس را هم تحمل نمی کنند

مجازات معاون اول رئیسی برای افشای راه های 
دورزدن تحریم چیست؟

رویداد۲۴ نوشــت: معــاون اول رئیس جمهور در قامت اپوزیســیون جمهوری 
اســلامی ظاهر شــده و یکی از راه های واردات اقلام ممنوعه به کشــور را در یک 
کنفرانس خبری مقابل دوربین رسانه ها افشا کرده است. رویداد۲۴ در این گزارش 
تبعات این افشــاگری ها برای کشــور و آثار وضعی آن بر فرد افشاکننده، بسته به 

جریان متبوع آن فرد را مورد بررسی قرار داده است.
محمد مخبر معاون اول ابراهیم رئیســی که پیش از این رئیس ســتاد اجرای 
فرمان امام )نهاد بالادستی بنیاد برکت که سازنده واکسن کرونای ایرانی است( بود، 
در جلسه پایانی روســای نمایندگی های ایران در کشورهای همسایه گفته »ایران 
می خواسته تجهیزاتی برای ساخت واکسن وارد کند اما در یکی از انتقال پول ها به 
یکی از کشورها، ردی از این که این تجهیزات مربوط به واکسن است دیده شده و 
در نتیجه جمهوری اسلامی نتوانسته آن تجهیزات را وارد کند. یک دستگاه )مربوط 
به تجهیزات ســاخت واکسن( را سفیر ایران در بین اسباب خانه اش جاساز کرده و 
به کشــور آورده. معاون اول رئیس جمهور ایران بعد اضافه کرده شاید گفتن این ها 

صحیح نباشد، اما این از زبانم در رفت و گفتم.«
وزارت امور خارجه بعد از این اظهار نظر مجبور به صدور بیانیه شد. بیانیه وزارت 
خارجــه به طور تلویحی صحبت های مخبــر را تایید کرده و ضمن تقدیر از بیانات 
»راهگشــا و راهبردی« معاون اول، تاکید کرده کــه یک خبرگزاری این »ویدئوی 
چندثانیه ای« را از نزدیک به یک ســاعت صحبت آقــای مخبر »تقطیع« و بدون 
»دقت نظر لازم« منتشر کرده است. وزارت خارجه گفته موضوعات مطروحه در این 
نشست »کاملا جنبه داخلی و عملیاتی داشته و بنایی به انتشار عمومی و رسانه ای 

شدن آن ها نبوده است.«
رویداد۲۴ در این گزارش از دو جنبه به ماجرا پرداخته اســت؛ نخست امتیازاتی 
که ماموران سیاســی کشورها در کشــور مقصد از آن برخوردارند و اظهارات مخبر 
می تواند این امتیازات را از دیپلمات های ایرانی سلب کند و دوم یک بام و دو هوای 

نظام در مواجهه با افشاکنندگان اسرار مگو.
کنوانسیون وین و امتیازات دیپلماتیک

بر اساس کنوانسیون وین دیپلمات ها و مقامات سیاسی کشورها که با پاسپورت 
سیاســی به یک کشــور ســفر می کنند از حقوق و مزایایــی برخوردارند. یکی از 
این حقوق معافیت از مالیات های مرســوم و عبور بدون بازرســی از گمرک محل 
ماموریت شــان است.این معافیت از بازرسی در مورد اسناد و مرسولات دیپلماتیک 
بسیار سفت و ســخت تر است به گونه ای که کشور مقصد حق باز کردن مرسولات 
دیپلماتیک را ندارد و در صورت مشــکوک شدن به این بسته ها، دیپلمات می تواند 
از باز کردن بســته امتناع کند و بســته باید با حضور ماموران سفارتخانه مهمان یا 
نماینده رســمی کشور مهمان تفتیش و بررسی شــود.این قانون در مورد اسباب و 
وســایل شخصی دیپلمات ها بسته به رابطه کشــور میزبان و مهمان متفاوت است. 
اکثرا کشــورها در قالب میزبان برای رعایت نزاکت سیاســی و احترام به مهمان از 
تفتیش وسایل دیپلمات اجتناب می کند. حالا اظهار نظر مخبر می تواند این اجتناب 
اختیاری را دستخوش تغییر کند.برای مثال حادثه یازده سپتامبر کل قانون مربوط 
به تفتیش و بازرسی دیپلمات ها را متاثر کرد. بعد از این حادثه همه اسباب و وسایل 
دیپلمات ها باید از زیر دســتگاه ایکس ری عبور می کردند. پیش از این حادثه عبور 
وسایل ماموران سیاسی کشورها از زیر دستگاه ایکس ری در فرودگاه ها مرسوم نبود.
به گزارش رویداد۲۴ در مورد ایران هم تنها در یک مورد نظیر حادثه میکونوس 
در ســال ۱۹۹۲ در برلین تبعات نسبتا قابل ملاحظه ای برای دیپلمات ها به دنبال 
داشــت. یکی از دیپلمات های سابق ایران که در جریان این حادثه در سفارت وقت 
ایران در بن مشــغول بــه خدمت بوده، اذعان کرده حادثــه میکونوس بر وضعیت 
دیپلمات های ایرانی در آلمان موثر بوده است.این دیپلمات سابق ایرانی که خواسته 
نامش برده نشود، به رویداد۲۴ گفته بعد از جریان میکونوس، پلیس آلمان خودروی 
یکی دیپلمات های ایران را برای بازرسی توقیف کرد. سفارت در پاسخ به این اقدام 
یادداشــت اعتراضی به وزارت خارجه آلمان نوشت، ولی سختگیری های آن ها ادامه 
داشــت.او گفته این ســختگیری ها به گونه ای بود که ایران مجبور به عمل متقابل 
می شــد. برای مثال در یک مورد ایران هم خودروی سفیر آلمان را که سعی داشت 
از خط ویژه، خیابان یک طرفه فردوســی را از شــمال به جنوب به سمت سفارت 
طی کند، توقیف کرد و ســفیر مجبور شد پیاده به سفارت برود.این دیپلمات سابق 
همچنین به بازجویی های مکرر کارمندهای محلی ســفارت ایران در آلمان بعد از 

حادثه میکونوس و همچنین تعقیب و مراقبت دیپلمات ها اشاره کرده است.
یک بام و دو هوا در برخورد با افشای اسرار

این اولین بار نیست که افراد نزدیک به یک جریان خاص اقدام به اعلام عمومی 
اسرار مگوی نظام کرده اند، اما اصولا دژ آهنین این جریان مانع از برخورد قهری با 
آن ها شد و برعکس، اســتفاده از این موقعیت برای حذف رقبا شده است.سال ۹۸ 
سعید قاسمی یکی از فرماندهان پیشین سپاه در یک گفتگوی رسانه ای به استفاده 
از نــام هلال احمر برای مقاصد نظامی در جنگ بوســنی پرده برداشــت. او گفت 
»در جنگ بوســنی ماموران سپاه تحت پوشش هلال احمر برای آموزش نیروهای 
جهانی به بوسنی رفتند.«اگرچه سخنان او تکذیب شد اما بعد از این اظهارنظر هیچ 
برخوردی اعم از یک تذکر شــفاهی به سعید قاسمی داده نشد. اما قواعد این بازی 
برای همه جریان ها یکســان نیست. افشــای قاچاق اسلحه از ایران به عربستان در 
سال ۱3۶۵ و نقش مهدی هاشمی داماد آیت الله حسینعلی منتظری در این جریان، 

زمینه حذف او از قائم مقامی رهبری را فراهم کرد.
ســال ۶۵ نیز ماموران عربســتان اعلام کردند محموله مواد منفجره در لوازم 
حجاج ایرانی کشــف کرده اند. آیت الله منتظری همان زمان نامه ای به امام نوشت 
و گفت »پس از افشــای این در عربســتان و رفتن آبروی ایران، در همه جا زمزمه 
راه انداختند که خوب اســت بگوییم این نیز تقصیر سید مهدی هاشمی است. این 
درحالی بود که ســید مهدی آن موقع درگیر مشــکلات خودش بود. یکی از افراد 
ســپاه که از متصدیان این امر ناجوانمردانه بود آمد نزد من و گفت که مســئولین 
من اصرار دارند تا بگوییم این امر توسط سید مهدی هاشمی انجام شده است.«فایل 
صوتی مصاحبه جواد ظریف با ســعید لیلاز منجر به حذف او از ســپهر انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ شد. محمدجواد ظریف در بخشی از یک مجموعه گفتگو 
با وزرا در پایان دولت از تعامل دســتگاه دیپلماسی با نیروهای نظامی حرف زد و 
گفت در بســیاری از موارد دیپلماســی فدای میدان شده است. او همچنین نقش 
روسیه در بســیاری از تحولات سیاسی ایران را مورد بازبینی قرار داد. پس از این 
افشــاگری ظریف رسما یک ماه مانده به انتخابات ریاســت جمهوری و در حالی 
کــه یکی از گزینه های جدی کاندیداتوری بود، اعلام عدم نامزدی کرد. از ســوی 
دیگر، پرونده ای برای منتشــر کنندگان فایل صوتی ظریف هم باز شده که تعداد 
قابل توجهی از افراد نظیر بهزاد نبوی، ســعید لیلاز، عباس عبدی و بسیاری دیگر 
از روزنامه نگاران تحت عناوین متهم و مطلع در این پرونده مورد بازخواســت قرار 
گرفته اند. بنا به گزارش های رســیده به دست رویداد۲۴، همه افراد درگیر در این 
پرونده اعم از متهم یا مطلع ممنوع الخروج شده اند، اما هنوز تکلیف پرونده روشن 

نشده است.

نگاه


